
به رغم بي توجهي دولت تدبير به اخذ ماليات از 
خانه هاي خالي، دولت سيزدهم تلاش مي كند 
با ابزارهاي�ي كه در اختي�ار دارد از دارندگان 
خانه ه�اي لوك�س و خالي مالي�ات اخذ كند. 
وزير اقتصاد با هش�دار مجدد ب�ه متخلفان، 
ضعف اجراي طرح مالي�ات بر خانه هاي خالي 
را به دلي�ل نقص اطلاع�ات دانس�ته و گفت: 
»مؤدياني كه ماليات مس�كن خالي و لوكس 
را پرداخت نكنند، جريمه مي شوند و در زمان 
فروش ملك با مش�كل رو به رو خواهند شد.«

سامانه جامع املاك و اسكان و قانون ماليات بر 
خانه هاي خالي براي اين بود كه جلوي كساني 
كه از خريللد و فروش املللاك درآمدهايي را به 
دست مي آورند و گراني خانه را به مردم تحميل 
مي كننللد گرفته شللود، همان اتفاقللي كه بهار 
و تابسللتان امسللال افتاد. موضوعی كلله بارها 
مسئولان دولتی به آن اذعان داشته و به دنبال 
راهكارهابی برای مهار افزايش قيمت آن هستند. 
اخذ ماليات از خانه هللای خالی و لوكس يكی از 
آن راه حل هايی اسللت كه از سال گذشته دولت 

بر آن تأكيد دارد.
در شرايطي كه قانون ماليات  خانه هاي خالي پس 
از معطلي ها و اختلاف هاي بسيار وارد فاز اجرا شد 
اما همچنان انتقاداتي به كندي روند شناسللايي 

اين واحدهاي مسللكوني و اخذ ماليللات از آنها 
پابرجاست. بررسي عملكرد درآمدي سازمان امور 
مالياتي در دو ماهه سال جاري نيز نشان مي دهد 
كه از سللال گذشللته تا پايان ارديبهشت امسال 
فقط ۲ ميليون و ۳۰۰ هللزار تومان از خانه هاي 

خالي ماليات اخذ شده است. 
»احسان خاندوزي« وزير امور اقتصادي و دارايي 
در برنامه »بدون توقف« در پاسللخ به سؤال كه 
چرا دولت و حاكميت از سللال هاي قبل به سراغ 
اين موضوع نرفت، اظهار كرد: »رصد اين موضوع 
براي اين است كه ما بدانيم چه تعدادي در ايران 
خانه دارند و چه  تعداد مسللتأجر هستند، چون 
اگر اين اطلاعات نباشللد دولت نمي تواند اعمال 
نظر درسللت و جامعي داشته باشللد، به همين 
جهت گفتيم سللامانه املاك و اسكان قلب اين 
قصه اسللت و حتي اگر ماليات هم كمتر بگيريم 

به صرفه است.«
سللخنگوي اقتصادي دولت با ابراز اينكه ضعف 
اجراي طرح ماليات بللر خانه هاي خالي به دليل 
نقص اطلاعات است، يادآور شد: »حتي در سال 
گذشته حمله شديدي به سامانه صورت گرفت 
كه دوستان در وزارت راه و شهرسازي اطلاعات را 
تكميل كردند، متأسفانه يك فرهنگي در كشور ما 
وجود دارد كه خيلي از خريدوفروش ها در فضاي 

رسمي صورت نمي گيرد و نيازمند الزام و فشار و 
سخت گيري است و تا اين سامانه خوب كار نكند 
اجراي اين طرح ناقص خواهد بود، وقتي اطلاعات 
كامل نيست نه خوب مي توانيم حمايت كنيم و نه 

نظارت داشته باشيم.«
خاندوزي در ادامه تصريح كللرد: »طبق آماري 
كه تا تيرماه داشللتيم ما بللراي 5۳۰ هزار واحد 
مسكوني برگه مالياتي صادر كرديم، از اين تعداد 
6۰ تا 7۰ هزار نفر اعتللراض كردند و عده اي هم 
پرداخت كردند و اكثريتي هم نه اعتراض كردند 
و نه پرداخت كردند كه بايللد بدانند اين ماليات 

ضريب مي خورد و در موقع فروش مشللكل پيدا 
مي كنند، فعلًا ابزار ويژه تري براي تمكين وجود 
ندارد. همچنين يكي از اهداف دولت اين است كه 
بتوانيم طرح ماليات بر مجموع درآمد را عملياتي 
كنيم، لايحه اصلاح قانون مالياتي را آماده كرديم، 
اما براي پياده سازي اين نوع ماليات راهبردهاي 
پيچيده اي وجود دارد لذا فعلًا براي ما در اولويت 

نيست.«
  اگر مردم خوش حساب باشند، نيازي به 

ضامن ندارند
وي در ادامه نيز به موضوع اعطاي وام هاي بدون 
ضامن اشللاره و عنوان كرد: »قصه اين وام بدون 
ضامن ذيل طرح بزرگتري اسللت كه اگر مردم 
خوش حساب باشند اصلاً لزومي ندارد كه به دنبال 
ضامن بروند، حداقل بازنشسللته ها و كارمنداني 
كه از بانكي حقوق مي گيرند بايد بتوانند راحت 
تسللهيلات دريافت كنند، گام دوم اين است كه 
تمام افرادي كه حقوق بگير هسللتند هم بتوانند 
اين وام را دريافت كنند. در زمان حاضر نزديك به 
6۰۰ هزار نفر وام بدون ضامن زير 1۰۰ ميليون 

تومان دريافت كردند.«
وزير اقتصاد همچنين تصريح كرد: »در مواردي 
هم كه در اين زمينه تخلف شد آنجا كه به اطلاع 
بازرسي ما در وزات اقتصاد رسيد بدون هيچ گونه 
اغماضي برخورد و رئيس شعبه بركنار شد، يك 
بخش ديگر موارد هم تخلللف نبود اما نارضايتي 
مردم را در پي داشت كه در خصوص آن با بانك ها 

در حال مذاكره هستيم.«
خاندوزي در خصوص رويكللرد دولت جديد در 
خصوص شفافيت در حوزه اقتصادي اظهار كرد: 
»البته كه مقاومت هاي زيادي در مسير شفافيت 
بوده و هسللت، در موضوع ابربدهللكاران بانكي 
هم اين موضوع وجود داشللت، براي اولين بار در 
تاريخ بانكداري كشور مردم مي توانند به راحتي 
به نام ابربدهكاران بانكي دسترسللي پيدا كنند، 
اين شفافيت اول كمك مي كند كه آن شركت ها 
به دليل ترس از آبللرو، اعتبللار و موقعيت زودتر 
بدهكاري خود را پرداخت كنند، ثانياً نظام بانكي 

انضباط پيدا مي كند.«
وي يادآور شللد: »اين شللفافيت هللم در مورد 
بدهكاران بزرگ بانكي رخ داده اسللت و هم در 
مورد شللركت هاي دولتي كه تا پارسال در يك 
حاشيه امني بودند و كسي خبر نداشت، در اصل 
ما اموال مردم و دولت را دسللت كسي داديم كه 
به بدترين نحو آن را مديريت كرده و آخرش هم 
هزار ضرر و زيان به آن وارد كرده اسللت، لذا قرار 
است در اين دولت براي اولين بار اطلاعات تمام 
شركت هاي دولتي، اطلاعات مالياتي و اطلاعات 
شللركت هاي بيرون از دولت و نهادهاي عمومي 

شفاف شود.«
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 مالیات مسكن خالي و لوكس را ندهید
با ضریب جریمه مي شوید

 وزير اقتصاد: 60 تا 70 هزار نفر نسبت به برگه مالياتي صادر شده اعتراض كردند. اكثريتي هم نه اعتراض و نه پرداخت كردند 
كه بايد بدانند اين ماليات ضريب مي خورد و در موقع فروش مشكل پيدا مي كنند

 تولید خودروي مشابه ال ۹۰ 
بین ایران و روسیه

ش�ركت هاي روس�ي اس�تقبال خوب�ي از كار مش�ترك ب�ا 
قطع�ات خودروه�اي  تأمي�ن  ب�راي  ايران�ي  ش�ركت هاي 
روس�ي داش�تند. همچني�ن در رابط�ه ب�ا خ�ودروي ال ۹0 
ه�م صحبت هاي�ي مط�رح ش�ده و در دس�ت بررس�ي اس�ت. 
به گزارش نبض صنعت، سلليدرضا فاطمي امين وزير صمت در رابطه 
با توليد مشترك ايران و روسلليه در حوزه خودرو گفت: شركت هاي 
ايراني از چند ماه گذشللته با شركت روسللي وارد مذاكره شدند و كار 
مشترك را شروع كردند. در نمايشگاهي كه در هفته گذشته در مسكو 
 برگزار شده، 5۰ شركت ايراني اعم از خودروسللاز و قطعه ساز حضور 

پيدا كردند. 
وي گفت: خوشبختانه شركت هاي روسي استقبال خوبي از كار مشترك 
با شللركت هاي ايراني براي تأميللن قطعات براي خودروهاي روسللي 
داشتند. همچنين در رابطه با خودروي ال۹۰ هم صحبت هايي مطرح 

شده و در دست بررسي است. 
فاطمي امين با بيللان اين جمله كه بعضي از قطعللات ال ۹۰ را روس ها 
تأمين مي كنند خاطرنشللان كرد: قطعات ال ۹۰ توسط ايران و روس 
تهيه و تأمين مي شود و اينها مكمل هم هستند و به عنوان يك پروژه 
روي آن فكر مي شود تا بتوانيم در هر دو كشور نه خود ال۹۰ را اما با يك 
تغييراتي از اين ظرفيت ساخت قطعه استفاده كنيم و كاري مشترك 

انجام دهيم. اين براي ساير خودرو ها هم اتفاق خواهد افتاد. 
وزير صمت در پاسخ به اين سؤال كه يك سال از حضور شما در وزارتخانه 
مي گذرد چه اقدامات مفيدي را در اين وزارت خانه به انجام رسانده ايد؟ 
گفت: در وزارت صمت در يك سال گذشته چيزي كه من را خوشحال 
مي كند و انگيزه اصلي من، اين است كه ما توانستيم بخشي از سازوكارها 
را اصلاح كنيم و تغيير ريل بدهيم و يك تحول ايجاد كنيم بخشللي از 
نتايج اين تحول قابل مشاهده است و برخي هم وقتي كه كار كامل شود 

نمايان خواهد شد. 
وزير صمت افزود: نكته اصلي اين اسللت كه ما درگير كارهاي روزمره 
نبوديم و به سمت ايجاد يك تحول در وزارت صمت رفتيم تا حاشيه ها 

كمتر شود و انرژي ها در توليد متمركز شود. 

رئیس كل بانك مركزي مكلف به ارائه گزارش 
هر ۶ ماه یك بار به مجلس شد

نماين�دگان مجلس ش�وراي اس�لامي رئي�س كل بان�ك مركزي 
را مكل�ف كردن�د ت�ا در ارديبهش�ت  و آبان  ه�ر س�ال، گزارش 
عملك�رد و برنامه ه�اي بان�ك مرك�زي را به ص�ورت مكت�وب 
ب�ه رئي�س و نماين�دگان مجلس ش�وراي اس�لامي ارائ�ه كند و 
بخش ه�اي غيرمحرمانه آن را ب�راي اطلاع عموم منتش�ر نمايد. 
به گزارش ايسنا، نمايندگان مجلس شللوراي اسلامي در جلسه علني 
نوبت اول ديروز )سه شللنبه(، بررسللي گزارش شللور دوم كميسيون 
اقتصادي در خصوص طرح بانكداري جمهوري اسلامي ايران را ادامه 

داده و مواد 51، 5۲ و 5۳ اين طرح را به تصويب رساندند. 
بر اسللاس ماده 51 اين طللرح؛ رئيللس كل بانك مركللزي، نماينده 
جمهوري اسلللامي ايران در صندوق بين المللي پول و ساير نهادهاي 
پولي بين المللي است. بر اساس ماده 5۲ اين طرح؛ دولت بايد در تهيه  
پيش نويس لوايح، تصويب نامه ها و برنامه هاي اقتصادي و مالي از جمله 
عمليات ارزي، بودجه ريزي و تأمين مالي بخش عمومي از داخل و خارج 
و تضامين آن، با بانك مركزي مشورت كند. رئيس كل مي تواند بدون 
حق رأي در جلسات هيئت وزيران شركت كند. همچنين بانك مركزي 
مؤظف است نظرات كارشناسي خود را در خصوص لوايح و طرح هايي كه 
سطح عمومي قيمت ها، ارزش پول ملي و وضعيت نظام بانكي را تحت 

تأثير قرار مي دهد، به مجلس شوراي اسلامي ارائه كند. 
براسللاس مصوبه دولت؛ رئيس كل مؤظف اسللت نظر هيئت عالي در 
خصوص آثار لوايح تقديمي دولت به مجلس شوراي اسلامي، از جمله 
لوايح برنامه توسعه پنج ساله و لوايح بودجه سالانه بر هريك از اهداف 
مذكور در بنللد)ب( ماده)۳( اين قانون را كتباً بلله رئيس جمهور اعلام 
كند. نظرات بانك مركزي در اين خصوص، به پيوست لايحه موردنظر 
به مجلس شوراي اسلامي ارسال مي شود. همچنين رئيس كل مؤظف 
است نظر هيئت عالي در خصوص آثار طرح ها و پيشنهادهاي نمايندگان 
بر اهداف مذكور در بند)ب( ماده )۳( اين قانون را كتباً به رئيس مجلس 

شوراي اسلامي اعلام كند. 
براساس ماده 5۳ اين طرح نيز رئيس كل مؤظف است در ارديبهشت  
و آبان  هر سللال، گزارش عملكرد و برنامه هاي بانك مركزي، مشتمل 
بر سياسللت هاي پولللي، ارزي و اعتبللاري، نظارت بانكللي، تحولات 
اقتصادي، دلايل انحراف احتمالي نرخ تورم و سللاير متغيرهاي هدف 
از پيش بيني هاي ارائه  شللده در گزارش قبلي، عملكرد بانك مركزي 
و شبكه بانكي كشللور در حمايت از توليد، اشللتغال و رشد اقتصادي 
و وضعيت سلللامت و ثبات نظام بانكي را كه بلله  تصويب هيئت عالي 
رسيده  است، به صورت مكتوب به رئيس و نمايندگان مجلس شوراي 
اسلللامي ارائه كند و بخش هاي غيرمحرمانه آن را براي اطلاع عموم 

منتشر نمايد. 

هشدار افت شدید تیراژ در نیمه دوم سال
به دنبال نزول 1۸ درصدي توليد خودرو هاي سواري در تيرماه تيراژ توليد 
در مردادماه هم با ۹/5درصد افت مواجه شد. به نظر مي رسد شركت هاي 
خودروساز با مديريت دولتي تواني بيش از اين ندارند و فرمان ۸ ماده اي 
رئيس جمهور براي واگذاري سهام شللركت هاي خودروسازي  به بخش 
خصوصي بايد هرچه سريع تر اجرا شود. دبير انجمن سازندگان قطعات و 
مجموعه هاي خودرو مي گويد: »خودروهاي كف پاركينگ خودروسازان 
تكميل و جمع شللده ولي پولي به جيب قطعه سازان برنگشته است، در 
حال حاضر همه قطعه سازان اعم از شركت هاي بزرگ و كوچك با مشكل 
دريافت مطالبات خود از خودروسازان روبه رو هستند كه اين موضوع بر 

توليد آنها اثرگذار است.«
آنطور كه مقامات وزارت صنعت قبلًا اظهار نظر كرده بودند حجم تقاضا 
براي خريد خودرو در طول يك سال رقمي معادل 1/5 ميليون دستگاه 
است و چنانچه اين ميزان خودرو در كشور توليد شود، كفه عرضه و تقاضا 
با هم متعادل و قيمت ها با ثبات مي شود. پارسال تيراژ توليد خودروهاي 
سواري در كشللور فقط ۸5۰ هزار دستگاه بود؛ يعني براي متعادل شدن 
روند عرضه و تقاضا، تعداد خودروهاي توليدي توسط خودروسازان بايد 
65۰هزار دسللتگاه در سللال جاري افزايش يابد. بر همين اساس وزارت 
صنعت با تدوين طرح تحول صنعت خودرو از ابتداي سللال جاري تلاش 
كرده كه ميزان توليد را در شركت هاي خودروسازي  متناسب با تقاضاي 
مردم افزايش دهد. محاسللبات نشللان مي دهد براي اينكه شركت هاي 
خودروسللازي  بتوانند به هدف گذاري انجام  شللده برسللند بايد ماهانه 
1۲5هزار دسللتگاه خودرو توليد كنند تا هدف گذاري انجام  شده وزارت 
صنعت محقق شللود. در چنين شللرايطي آمارها اما بيانگر آن است كه 

احتمالاً هدف گذاري انجام شده محقق نخواهد شد. 
  نزول دوباره توليد 

با وجود آنكه شللركت هاي خودروسللازي  در خردادماه امسللال با توليد 
1۰۴هزار دستگاه خودروي سللواري به ارقام هدف گذاري شده نزديك 
شده بودند، اما از تيرماه امسال دوباره روند توليد نزولي شده. آمارها نشان 
مي دهد اين روند نزولي در مردادماه هم ادامه يافته است. اطلاعات منتشر 
شده از شركت هاي خودروسازي در سامانه كدال نشان مي دهد جمع كل 
توليد خودروهاي سواري در سه شركت ايران خودرو، سايپا و پارس خودرو 
در مردادماه به 77هزار دستگاه رسيده كه اين ميزان ۹/5 درصد نسبت به 

تيرماه و ۲6درصد نسبت به خردادماه كاهش را نشان مي دهد. 
اوج توليد خودرو در خرداد سال جاري رخ داده است. اين براي دومين  ماه 
متوالي است كه تيراژ توليد خودرو با كاهش مواجه مي شود. در تيرماه هم 
تيراژ توليد خودرو 1۹هزار دستگاه معادل 1۸درصد افت كرده بود. آمارها 
نشان مي دهد بيشترين ميزان افت توليد مربوط به ايران خودرو بوده است. 
اين شركت در مردادماه امسال جمعاً ۴1 هزار و۳۴۲ دستگاه خودرو توليد 
كرده است كه در مقايسه با تيرماه 1۰/۳درصد و در مقايسه با خردادماه 

۲۹درصد افت نشان مي دهد. 
  هشدار قطعه سازان نسبت به افت تيراژ توليد 

در اين خصوص مازيار بيگلو در گفت وگو با نبللض صنعت با بيان اينكه 
خودروهاي كف پاركينگ خودروسازان تكميل و جمع شده ولي پولي به 
جيب قطعه سازان برنگشته است، اظهار داشت: »در حال حاضر همه قطعه 
سازان اعم از شركت هاي بزرگ و كوچك با مشكل دريافت مطالبات خود از 

خودروسازان روبه رو هستند كه اين موضوع بر توليد آنها اثرگذار است.«
وي در مورد دليل كاهشي شللدن توليد خودرو با اشاره به كاهش سطح 
همكاري بانك ها با خودروسللازان در پي  مصوبات شوراي پول و اعتبار و 
الزامات بانك مركزي گفت: »در حال حاضر سطح نقدينگي شركت هاي 
قطعه ساز بحراني شده و قابليت تأمين قطعات خودروهاي توليدي از آنها 
سلب شده است. مديران خودروساز وعدد داده بودند كه مشكل نقدينگي 
واحدهاي قطعه سازي در سال 1۴۰1 برطرف شود اما نه تنها اين اتفاق 

نيفتاد بلكه اوضاع بدتر نيز شد.«
 وي با بيان اينكلله قراردادهاي خودروسللازان با قطعه سللازان هنوز به 
روزرساني نشده اسللت، توضيح داد: »فقط شركت ساپكو طي نامه اي به 
قطعه سازان براي به روزرساني قيمت قطعات تا پايان شهريورماه مهلت 
داده، هر چند در اين نامه اعلام شده كه فقط ۸ درصد امكان افزايش قيمت 
قطعات وجود دارد. اين در حالي اسللت كه با توجه به تورم ۴1 درصدي، 
افزايش 57 درصدي حقوق و دسللتمزد كارگران و همچنين حذف ارز 

۴۲۰۰ توماني، تعديل ۸درصدي قيمت قطعات منطقي نيست.«
بيگلو ميزان مطالبات قطعه سللازان از ايران خودرو و سايپا را بيش از ۴۰ 
هزار ميليارد تومان اعلام كرد و گفت: »طبق وعده وزير صمت، آمادگي 
توليد روزانه 6 هزار دستگاه خودرو در كشور وجود دارد اما در حال حاضر 
روزانه حدود ۴ هزار دستگاه خودرو توليد مي شود و اين اتفاق به معني آن 

است كه فقط حدود 65 درصد ظرفيت قطعه سازان فعال است.«
دبير انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو با بيان اينكه پرداخت 
مطالبات قطعه سازان از تيرماه امسال با مشكلات عديده اي روبه رو شده 
اسللت، تأكيد كرد: »اگر قيمت توليدات در قراردادهاي قطعه سللازان به 
روز رساني نشود، طي نيمه دوم سال با كاهش شديد تيراژ توليد خودرو 

روبه رو خواهيم شد.«

اهرم مالیات و تسهیلات بانكي براي صرف نظر 
افراد از اعتراض به حذف یارانه؟

در حال حاض�ر به برخ�ي از افراد كه ب�ه اعتراض آنها رس�يدگي 
شده و مش�مول دريافت يارانه نش�دند اعلام ش�ده كه اگر قصد 
اعتراض مجدد داش�ته باش�ند بايد رضايت بدهند ك�ه اطلاعات 
آنها در اختيار س�ازمان ام�ور ماليات�ي و نظام بانكي ق�رار گيرد. 
به گزارش تسللنيم، از ابتداي خرداد ماه طرح جديللد دولت در خصوص 
ساماندهي يارانه ها و حذف ارز ترجيحي آغاز شد. در ابتداي اين طرح اعلام 
شد كه افرادي كه براساس در طبقه دهم درآمدي قرار گرفته يا اينكه پيش 
از اين از دريافت يارانه انصراف داده بودند، مي توانند براي اعتراض نسبت به 
دهك بندي به سامانه وزارت رفاه مراجعه كرده و اعتراض خود را ثبت كنند. 
به نظر مي رسد كه طي روزهاي اخير نتيجه بررسي دهك بندي برخي افراد 
اعلام شده است. با توجه به اين موضوع براي افرادي كه اعتراض آنها مورد 
قبول واقع نشده، پيامي ظاهر شده كه براساس آن اگر افراد قصد اعتراض 
مجدد را داشته باشند، بايد تأييد كنند كه اطلاعات خانوار آنها در اختيار 
سازمان امور مالياتي و نظام بانكي قرار بگيرد. متن تعهدنامه به شرح زير است: 
با توجه به اطلاعات شناسنامه اقتصادي- اجتماعي خانوار، كمك حمايت 
معيشتي به خانوار دو نفري شما تعلق نمي گيرد. در صورت تمايل به بررسي 
مجدد وضعيت خانوار، لازم است رضايت نامه زير را تأييد نماييد. اطلاعات 
خانوار اينجانب در اختيار سازمان امور مالياتي و نظام بانكي قرار گيرد و مبناي 

تصميم گيري در خصوص اخذ ماليات و ارائه تسهيلات درخواستي باشد. 
با وجود اين موضوع سازمان بازرسي كل كشور به بحث اعتراضات يارانه ها 
ورود كرده است، براين اساس اشكان ميرمحمدي بازرس كل امور تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي با بيان اينكه برخي دستگاه هايي كه بايد داده هاي 
ذيربط در ارتباط با شاخص هاي احصا شللده را در اختيار وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي بگذارند، همكاري لازم و مؤثر انجام نداده اند، گفت: 
برخي ديگر از اين دسللتگاه ها نيز اطلاعات خود را به صورت برخط در 
اختيار وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي قرار نمي دهند تا امكان بررسي 
دقيق وضعيت خانوار به صورت به هنگام وفق شللاخص هاي لازم براي 
تعيين دهك بندي صورت بگيرد. با توجه به تأكيد مقنن در قانون بودجه 
سال جاري، اين موضوع توسط سازمان بازرسي كل كشور از دستگاه هايي 
كه به انحاي مختلف همكاري لازم را با وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
به عمل نياورده اند و اطلاعات خود را در »پايگاه اطلاعات رفاه ايرانيان« به 
اشتراك نگذاشته اند، مورد مطالبه و پيگيري قرار خواهد گرفت تا ضمن 
اجراي صحيح قانون بر مبناي يك الگوي صحيح، امكان اظهار نظر در 

خصوص وضعيت دهك هاي مختلف خانوار فراهم شود.
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  گزارش2

ب�ه دنب�ال خودكفاي�ي در توليد چه�ار ميوه 
گرمس�يري هس�تيم ك�ه ب�ا اي�ن كار جلوي 
خروج ارز از كش�ور به ويژه ب�راي واردات موز 
گرفته مي ش�ود. اين توليد در سواحل مكران 
و در فض�اي ب�از و گلخان�ه اي انجام مي ش�ود. 
به گزارش تسنيم، محمدمهدي برومندي معاون 
وزير جهاد كشللاورزي در امور باغباني در نشست 
خبري اظهار داشللت: ۳ ميليون هكتار باغ و ۲۳۰ 
هزار هكتللار گلخانه فعال در كشللور وجللود دارد 
همچنين ۲6۰ هزار هكتار از اراضي كشللور به زير 

كشت گياهان دارويي رفته است. 
وي افللزود: ۲5 ميليللون و 7۰۰ هللزار تللن انواع 
محصولات باغي در كشللور توليد مي شود كه ۲۰ 
درصد سطح زيركشت اراضي كشاورزي است و ۳7 

درصد اشتغال را بخش باغباني ايجاد كرده است. 
معاون وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: رتبه يك تا 
هشللت توليد ۳1 محصول باغباني در دنيا مربوط 
به ايران است و كليه نياز مصرف كنندگان در اين 
بخش در داخل توليد مي شود و تنها در چهار ميوه 

گرمسيري واردات داريم. 
وي اظهار داشللت: انبه، مللوز، انانللاس و نارگيل 
ميوه هايي هستند كه به كشللور وارد مي شوند كه 
در ميان آنها موز با واردات ۴5۰ ميليون دلار داراي 
بيشترين حجم واردات اسللت و ارز از كشور خارج 
مي كند اما توجه داشته باشيد كه اگر اين ميوه ها 
در كشللور توليد نمي شد بايد سللالانه چه ميزان 

واردات داشتيم. 
معاون وزير جهاد كشاورزي در امور باغباني اضافه 
كرد: سرانه مصرف ميوه در كشللور 15۰ كيلو در 
سال است كه با در نظر گرفتن جمعيت ۸5 ميليوني 
كشور و متوسللط قيمت هر كيلو 15 هزار تومان 
باغداران سللالانه بيش از ۲۰۰ هزار ميليارد تومان 
ثروت در كشور ايجاد مي كنند. واردات اين حجم از 

ميوه قابل تصور نيست. 
برومندي با بيان اينكه در دولت سيزدهم 5۰ هزار 
ميليارد تومان سرمايه گذاري در بخش كشاورزي 
انجام شللده اسللت، گفت: 1۰ هزار ميليارد تومان 
سرمايه گذاري در هفته دولت افتتاح مي شود و براي 

1۰ هزار نفر جديد اشتغالزايي انجام مي شود. 

وي گفت: در دولت سلليزدهم و در بخش باغباني 
براي 1۰۰ هزار نفر اشتغالزايي ايجاد شده است. 

  پالايشگاه گياهان دارويي در كشور ايجاد شد
معاون وزير جهاد كشاورزي در امور باغباني گفت: 
پالايشللگاه گياهان دارويي با سللرمايه گذاري ۲6 
ميليون يورو در كاشمر براي فرآوري گياهان دارويي 
احداث شده كه با اين امر از خام فروشي محصولات 
كشاورزي جلوگيري به عمل مي آيد و ارزش افزوده 

بيشتري از صادرات خود خواهيم داشت. 
برومندي بللا اشللاره به خسللارات سلليل اخير و 
سرمازدگي گذشللته به باغات كشور، گفت: سيل 
اخير باعث شللد كه ورودي آب قنللوات به باغات 
مسدود شود و شللاهد خسللارات زيادي به باغ ها 
هسللتيم كه اقدامات لايروبي براي رفع مشللكل 

باغداران و اصلاح باغات در دستور كار است. 
وي افزود: با وجود اين خسللارات توليللد ميوه در 
يك سللال گذشته دولت سلليزدهم افزايش يافته 
است و از ۲۴ ميليون تن به ۲5 ميليون و 7۰۰ هزار 
تن رسيده اسللت و پيش بيني مي شود در بخش 
مركبات بيش از ۳۰۰ هزار تن افزايش داشته باشيم 
همچنين توليدات گياهان دارويي نيز 6۰ هزار تن 

افزايش مي يابد. 

معاون وزير جهاد كشللاورزي در امللور باغباني در 
ارتباط بللا واردات نارنگي گفت: ايللن محصول به 
صورت محدود از طريق مرز نشينان و در راستاي 
حسن همسايگي انجام مي شود و در ازاي واردات 

اين محصول سيب صادر مي كنيم. 
  خودكفايی در توليد ميوه هاي گرمسيري

برومندي تصريح كرد: به دنبال خودكفايي در توليد 
چهار ميوه گرمسيري هستيم كه با اين كار جلوي 
خروج ارز از كشور به ويژه براي واردات موز گرفته 
مي شود. اين توليد در سواحل مكران و در فضاي باز 

و گلخانه اي انجام مي شود. 
معاون وزير جهاد كشاورزي در امور باغباني ياداور 
شد: كشور تركيه نيز در گذشته از واردكننده موز به 
صادركننده اين محصول تبديل شده كه اين اقدام 

در ايران نيز دور از دسترس نيست. 
برومندي تأكيد كرد: با اسللپانيا براي واردات نهال 
پاي كوتاه انبه وارد مذاكره شده ايم و بخشي از آن 
نيز به كشور وارد شده و توليدات گرمسيري حتماً با 

بازارپسندي و كيفيت قابل رقابت انجام مي شود. 
وي در خصللوص آمار واردات گفت: در يك سللال 
گذشته حدود 6۰۰ هزار تن موز، 75 هزار تن انبه، 
۲۰ هزار تن اناناس و 16/5 هزار تن نارگيل به كشور 

وارد شده است. 
معاون وزير جهاد كشاورزي در امور باغباني تأكيد 
كرد: در پنج سال آينده مي توانيم با توليد ميوه هاي 
گرمسيري در كشور ميزان واردات آن را 5۰ درصد 

كاهش دهيم. 
برومنللدي اظهللار داشللت: 1۲ پايانلله صادراتي 
محصولات كشاورزي نيز در كشور ايجاد خواهد شد 
و براي اين امر از بخش خصوصي براي احداث آنها 

استفاده مي شود. 
  تا پايان سال آينده تمام ميوه هاي موجود 

در بازار شناسنامه دار مي شوند
وي همچنين با اشللاره به برنامه وزارت كشاورزي 
براي شناسللنامه دار كردن ميوه هللاي توليدي در 
كشور، گفت: تا پايان سللال آينده همه ميوه هاي 
همه باغات كشور شناسللنامه دار و قابل رهگيري 

مي شوند. 
اين مقام مسللئول افللزود: بر اين اسللاس تمامي 
ميوه هاي توليدي اعم از ميوه هاي صادراتي مصرف 

داخل قابل رهگيري خواهند بود. 
برومندي در پاسخ به سللؤال خبرنگار خبرگزاري 
تسللنيم درباره اينكه چرا بعد از سللال ها كماكان 
بازار ميوه با مشللكل اختلاف قيمت شديد و چند 
برابري از مزرعه تا بازار مصرف مواجه است، گفت: 
اين موضوع براي ما نيز جاي سؤال است اما با توجه 
به اينكه براساس قانون انتزاع اين مسئوليت تنظيم 
بازار به وزارت جهاد كشاورزي سپرده شده است، 
اميدواريم سللاماندهي مناسللبي در اين خصوص 

صورت گيرد. 
وي افزود: جهاد كشللاورزي از لحاظ لجستيكي و 
نيروي انساني مشللكلاتي براي بازرسي داشت اما 
برنامه هايي براي تنظيم بازار در بخش ميوه دارد كما 
اينكه در بخش هاي ديگر نيز براي متعادل سازي 

بازار اقدامات مؤثري انجام شده است. 
معاون وزيللر جهاد كشللاورزي در امللور باغباني 
خاطرنشان كرد: منطقي نيست كه به توليدكننده 
باغات كه سختي زيادي متحمل مي شوند و ريسك 
توليد دارند 15تا۲۰ درصد سود داده شود اما تنها 
فروشنده اين محصول ۳5 درصد از فروش محصول 

خود سود دريافت كنند. 
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واردات نفت تركیه از روسیه 2 برابر شد
مؤسسه ريفيتيو اكون گزارش داد: همزمان با تلاش غرب براي تحريم 
روسيه، تركيه واردات نفت از اين كشور را بيش از دو برابر كرده است. 
به گزارش فارس به نقل از ترومپت، مؤسسلله ريفيتيللو اكون گزارش 
داده همزمان با اقدام غرب در تحريم روسيه به خاطر درگيري نظامي 
با اوكراين، اما تركيه واردات نفت از اين كشور را                            نسبت به سال گذشته 
بيش از دو برابر كرده است. تركيه به عنوان يكي از اعضاي ناتو در حال 
نشان دادن خود به عنوان يك شللريك كمتر متعهد به سياست هاي 

امريكاست. 
به طور كلي طي سال جاري تركيه روزانه ۲۰۰ هزار بشكه نفت از روسيه 
خريده كه اين رقم نسبت به ۹۸ هزار بشكه روزانه سال گذشته بيش از 
دو برابر است. در عوض تركيه واردات نفت از عراق و غرب آفريقا را                            پايين 
آورده است. اين در حالي است كه غرب دقيقاً خلاف اين الگو را                            در پيش 
گرفته اسللت. اگرچه اين اقدام تركيه ناشي از سود خوب خريد نفت از 
روسيه بوده اما در پسِ خود انگيزه هاي بيشتري داشته است. تركيه نه 
تنها نشان داده كه به تحريم هاي غرب بي توجه است، بلكه همواره به 

دنبال راه هايي براي تضعيف دلار بوده است. 
پس از ديدار ولاديمير پوتيللن، رئيس جمهور روسلليه و رجب طيب 
اردوغان، رئيس جمهور تركيه در روز پنج آگوسللت، تركيه اعلام كرد 
كه بخشي از پول واردات گاز روسلليه را                            به روبل و با استفاده از سامانه 

پرداخت مير به روسيه مي پردازد. 

بهناز قاسمی
  گزارش یک 

متأس�فانه يك فرهنگي در كش�ور ما 
وجود دارد كه خيلي از خريدوفروش ها 
در فضاي رس�مي ص�ورت نمي گيرد و 
نيازمند الزام و فش�ار و س�خت گيري 
اس�ت و تا اين س�امانه خوب كار نكند 
اجراي اين طرح ناقص خواهد بود، وقتي 
اطلاعات كامل نيست نه خوب مي توانيم 
حمايت كنيم و نه نظارت داشته باشيم


